
Nagy álma létrehozni egy kutatócsoportot, és valami olyasmivel foglalkoz-

ni, amiben egyszerre van jelen a környezetvédelem és az energetika – mondja 

Kirchkeszner Csaba. Ez alkalommal őt kérdeztük: jó napot, mi újság?
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Rendkívüli ülést tartott a testület

Város napja és gyermeknap Pakson

Felmentette a DC Dunakom Zrt. vezér-
igazgatóját Paks képviselő-testülete febru-
ár 29-i zárt ülésén. A cégvezetői feladatokat 
három hónapon keresztül dr. Gábor Ferenc 
vezérigazgató-helyettes látja el – tájékoz-
tatott az ülést követően Szabó Péter. Paks 
polgármestere elmondta, hogy az új cég-
vezetőt pályázat útján választják ki, a felté-
teleket a márciusi ülésen tárgyalja majd a 
képviselő-testület.

Két témakör szerepelt a képviselő-testület na-
pirendjén február 29-én. Először a Protheus 

Holding Zrt. beszámolójáról tárgyaltak.  
A téma azért vált ismét aktuálissá, mert a cég 
korábbi végelszámolása és jogutód nélküli 
megszűnése kapcsán kérdéseket fogalmazott 
meg Barnabás István képviselő (PDF).
Szabó Péter polgármester elmondta, hogy a 
képviselő kérdéseit a végelszámoló megfe-
lelően megválaszolta, egyúttal tájékoztatást 
adott a pénzügyi, a vagyoni helyzetről, vala-
mint a 2020-tól 2023-ig megkötött szerződé-
sekről.
Zárt ülésen vitatta meg a képviselő-testü-
let a DC Dunakom Zrt. személyi kérdése-

ivel kapcsolatos előterjesztést. Az ülést kö-
vetően Szabó Péter polgármester arról tájé-
koztatott, hogy felmentették a munkavégzés 
alól Apró-Kiss Eszter vezérigazgatót. Ezzel 
párhuzamosan megbízták dr. Gábor Ferenc 
vezérigazgató-helyettest a cégvezetői felada-
tok ellátásával három hónapra. A testület 
zárt ajtók mögött arról is határozott, hogy a 
következő vezérigazgatót pályázati úton vá-
lasztják ki. A pályázat előkészítésével a pol-
gármestert bízta meg a grémium. A feltétel-
rendszert a márciusi ülésre állítják össze.

Lovász K.

Paks Város Önkormányzata 
és az MVM Paksi Atomerőmű 
Zrt. közösen rendezi meg a két 
programot május 24-én és 25-
én. Szabó Péter polgármester és 
dr. Horváth Péter János vezér-
igazgató sajtótájékoztatón is-
mertették a legfontosabb rész-
leteket. 

A Város napja idei apropója, 
hogy 45 éve vált várossá Paks, 
pont akkor, amikor az atomerő-
mű építése kezdődött – mond-
ta Szabó Péter polgármester, ki-
emelve, hogy a város rendkívül 
szoros együttműködésben áll a 
vállalattal, adóbevételeinek jelen-
tős része onnan érkezik. Azt is el-
mondta, hogy a kétnapos Város 
napja rendezvényen ragaszkod-
nak a hagyományokhoz. Lesz 
felvonulás, halászléfőző verseny, 

a 45. évforduló alkalmából pedig 
alkotópályázat. Sztárvendégek is 
érkeznek, fellép az EDDA Művek 
és a VALMAR. Új helyszínen, az 
ASE sportcsarnok melletti füves 
területen várják az érdeklődőket. 
A polgármester kiemelte, hogy 

már jelentkezhetnek azon egye-
sületek, civil szervezetek a pol-
gármesteri hivatalban, amelyek 
részt kívánnak venni a felvonu-
láson.
A Város napja május 25-i ál-
lomásán megrendezi az MVM 

Paksi Atomerőmű Zrt. a gyer-
meknapját. Dr. Horváth Pé-
ter János vezérigazgató hang-
súlyozta, hogy nemcsak a kö-
zös rendezvény kapcsán fontos 
az együttműködés, hanem a 
mindennapokban is, mint fo-
galmazott, az atomerőmű nem 
tudna működni a város nélkül. 
A gyermeknap szerinte arra is 
lehetőséget ad, hogy a legi�abb 
korosztállyal is megismertessék 
a nukleáris létesítményt. A ve-
zérigazgató kitért arra, hogy a 
program 2015-ben kezdődött, 
ha nem lett volna a Covid–
19-járvány, akkor most egy fé-
nyes jubileumot ünnepelhet-
ne a gyermeknap. A program 
az ASE sportpályán lesz, ahova 
Paksról és a környező települé-
sekről is várják a látogatókat. 

-lk-
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Kerékpárosbarát fejlesztések 
Pakson és környékén
Kerékpárosbarát fejlesztés valósult meg a 
Vácika utca végén. A projektben a zöldterü-
let-fejlesztés mellett pihenőhelyet is kialakí-
tottak kerékpárszervizponttal. A város ke-
rékpárút-hálózata az elmúlt években növe-
kedett, az önkormányzat további hasonló 
helyek kialakítását tervezi.

Kerékpárszervizpont is létesült a Vácika utca 
végén kialakított pihenőhelyen, ahol a kör-
nyezeti fenntarthatóság keretében a zöld-
terület-fejlesztés során cserjéket, bokro-
kat, soliter fákat ültettek, valamint a füvesí-
tés során rétifűmag-keveréket használtak.  
– A TOP Plusz keretében lehetőség nyílik to-
vábbi kerékpárosbarát fejlesztések megvalósí-
tására is többek között a város több pontján ke-
rékpáros szervizpontok létesítésére, valamint 
napelemes kerékpártárolók telepítésére, ame-
lyek egyben elektromos kerékpárok töltésére 
is alkalmasak a zöldváros cél jegyében – tájé-
koztatott Szabó Péter polgármester. A projekt 
menetéről Misóczki Anikó, az önkormányzat 
pályázati osztályának vezetője elmondta, hogy 
annak előkészítéseként feltérképezik Paks Ke-
rékpárforgalmi Hálózati Tervében szereplő ja-
vasolt helyszíneket és a város közösségi tereit: 
elsősorban szabadidős és sportlétesítmények 
mellé kerülnének az elektromos töltőkkel ellá-
tott kerékpártárolók, kiegészülve szervizpon-
tokkal. –  Szervizpontot a város területén belül 
több helyszínre tervezünk kihelyezni, emellett 
a kerékpárutak mentén is, így a város déli ré-
szén Csámpáig vezető, valamint a Paks–Du-
nakömlőd kerékpárút mentén is – tette hozzá.  

Közel 9,5 kilométer a város tulajdonában 
és kezelésében lévő kerékpárutak hossza, 
emellett a paksi atomerőmű épített egy ke-
rékpárútszakaszt az erőmű északi bejáró út-
fejlesztés mellett, aminek hossza körülbelül 
egy kilométer, ennek a tulajdonosa és keze-
lője is az atomerőmű. A létesítmények egy 
része nem alkot összefüggő hálózatot, csak 
a település déli részén, a 6. sz. főút mellet-
ti kerékpárút és az arról leágazó nyomvo-
nalak – Tolnai út, biztonsági út, atomerő-
mű bejáró útjai – kapcsolódnak egymáshoz. 
– A legsürgetőbb, kritikus probléma a foly-
tonossági hiányok felszámolása – mondta 
Szabó Péter polgármester, aki hangsúlyoz-

ta, hogy a városon belüli egybefüggő háló-
zat megteremtése az önkormányzat kiemelt 
célja. Törekvésünk, tette hozzá, hogy a ke-
rékpárút-hálózat észak-déli irányú tenge-
lye teljes egészében, valamint a városon be-
lüli kerékpárút-hálózat „körgyűrűje” meg-
valósuljon, melyhez a mindenkori aktuális 
közterület-rekonstrukciós munkálatok so-
rán vizsgáljuk a kerékpárút-hálózati ele-
mek létesítési lehetőségét. – Ilyen előkészí-
tett részelemek például a Dunapart I. ütem 
gesztenyesori sétány fejlesztése, ahol kerék-
pározható burkolatot létesítettünk, hogy a 
később megvalósuló észak-déli kerékpár-
út-hálózati elemek közt kapcsolatot te-
remthessünk, a főutca rekonstrukciója so-
rán vegyes, gyalogos/kerékpárút létesíté-
sét tartalmazzák a fejlesztési tervek, amely 
kapcsolatot teremthet a Dózsa György 
úton a Kereszt utcáig meglévő kerékpár-
út és a Duna-parti gesztenyefasori sétány 
között, illetve kiviteli tervekkel rendelke-
zünk a Zsíros köz Domb utca és Kápolna 
utca közti szakaszának rekonstrukciójára, 
amelyben önálló kerékpársáv biztosítaná 
a kerékpárosok közlekedését – tájékozta-
tott a polgármester. Hozzátette, hogy terve-
zik a Gesztenyés utca Kishegyi út és Pollack 
Mihály utca közötti szakaszán, a Pollack Mi-
hály utca – Zsíros köz, és a Rákóczi utca és 
Dózsa György út közötti szakaszán is kerék-
párút kialakítását, ezekre még keresik a pá-
lyázati lehetőségeket.                                        Ü
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Ü Mireider László, a polgármesteri hivatal 
műszaki osztályának vezetője arról tájékozta-
tott, hogy vannak az önkormányzattól függet-
len szervezetek által előkészített kerékpárút-
hálózati elemek is: Az Aktív- és Ökoturisztikai 
Fejlesztési Központ Nonpro�t K�. (AÖFK) 
megbízásából készülnek tervek a város hatá-
rán túl nyúló kerékpáros kapcsolatok biztosí-
tására. – Ezekben a projektekben Paks Város 
Önkormányzata csak mint az építési engedé-
lyek engedélyese vesz részt, a beruházó és épít-
tető szervezet még nem ismert. Ebben a konst-
rukcióban tervezés alatt van a Paks–Csámpa, 
Dunaszentgyörgy és Tengelic közötti kerék-
pározható közútszakasz, a Paks–Cseresznyés, 
Györköny és Pusztahencse közötti, illetve a 
Paks, atomerőmű déli bejáró és az atomerő-

mű halastavak közötti kerékpározható közút-
szakasz. Ezek mellett elkezdődött a Paks, gesz-
tenyesor és kompkikötő közti kerékpárútsza-

kasz tervezésének előkészítése is, de az AÖFK 
forráshiánya miatt egyelőre nem folytatódik a 
projekt – összegzett.                       Dallos Szilvia

A Dózsa György úti felújítás keretében 2010-ben épült kerékpárút a Kápolna utca és 
a Kereszt utca között. Ugyanebben az évben adták át a Kápolna utca és a Vak Boty-
tyán Gimnázium közötti szakaszt. Az átadást követően indult el a meglévő, Tolnai 
úti kerékpárút felújítása a gimnáziumtól a Nyárfa utcáig. Második ütemben a Köles-
di útig futó sáv 2011-ben készült el. 2013-ban adták át a Paksot és Csámpát összekötő 
kerékpárútat, ami csatlakozik a várost elkerülő út mellett lévő és a lakótelepen véget 
érő kerékpárúthoz, illetve keresztezi az atomerőmű északi és déli bejáróját. 2019-ben 
készült el a Paks–Dunakömlőd kerékpárút a kompkikötőtől a dunakömlődi halász-
csárdáig, a kétirányú közlekedést biztosító kerékpárút és kapcsolódó létesítményei a 
vasúti töltés Duna felőli oldalán épültek meg.  A Gesztenyés utca, valamint a Kan-
dó Kálmán utca Kishegyi út és Kurcsatov utcák közötti szakaszán 2019-ben adtak át 
kerékpárútat.

Hamarosan elkezdődik a Paksi Harmadik 
Kor Egyeteme újabb szemesztere. Szántó 
Zoltán, Paks alpolgármestere, prof. dr. Szé-
csi Gábor, a Pécsi Tudományegyetem Kul-
túratudományi, Pedagógusképző és Vi-
dékfejlesztési Kar (PTE KPVK) dékánja 
és Tóth Gabriella, a programhoz csatlako-
zó Déli Szomszédok Közérdekű Nyugdíjas 
Szövetkezet elnöke a napokban írták alá az 
együttműködési megállapodást. 

– 2016-ban kezdte el Paks Város Önkormány-
zata a Pécsi Tudományegyetem Kultúratudo-
mányi, Pedagógusképző és Vidékfejlesztési 
Karával közösen a Paksi Harmadik Kor Egye-
teme sorozatot, ami minden évben sokakat 
megmozgatott, ám a Covid–19-járvány miatt 
megszakadt a sikersorozat. Ma azért vagyunk 
itt, hogy a megállapodás aláírásával új lendü-
letet adjunk a programnak – mondta Szántó 
Zoltán, Paks alpolgármestere. Kiemelte, hogy 
a felsőoktatás szervezeti keretei között két sze-
meszterben megvalósuló előadássorozat ki-
fejezetten az 50 év felettieknek kínál magas 
minőségű, újszerű tudományos és kulturális 
programot. 
Tóth Gabriella, a Déli Szomszédok Közér-
dekű Nyugdíjas Szövetkezet elnöke beszélt 
arról, hogy bár szövetkezetük hét éve azon 
dolgozik, hogy a nyugdíjasoknak megfele-
lő munkalehetőségeket tudjanak biztosítani, 
céljuk az is, hogy közösségépítő és társadalmi 
hasznosságot teremtő feladatköröket is ellás-
sanak. – Szövetkezetünknek nagyon fontos a 
nyugdíjasok edukációja, és az élethosszig tar-
tó tanulás szem előtt tartása, ezért is volt szá-
munkra annyira jelentős, hogy meghívást 
kaptunk ebbe az együttműködésbe – mondta. 
Prof. dr. Szécsi Gábor, a PTE KPVK dékánja 

arról beszélt az együttműködési megállapodás 
aláírásakor, hogy a PTE Harmadik Kor Egye-
teme programja nem új keletű kísérlet arra, 
hogy partnereikkel együtt javítsák az idősek 
életminőségét. Kiemelte, hogy ez a program 
több, mint egy előadássorozat, olyan műhely, 
amelynek keretében próbálják aktívvá tenni 
az érintett korosztályt, bevonni őket további 
programokba, sőt akár az egyetemi képzéseik-
be. – Volt arra példa, hogy egy egész évfolya-
mot tudtunk verbuválni nyugdíjasokból a kul-
turális mediátor mesterképzésünkre, és reme-
kül teljesítettek – mondta, kifejtve, hogy mára 
egyértelművé vált, hogy a programnak van 
motiváló ereje a folyamatos tanulásra. Hang-
súlyozta, a legfőbb törekvés, hogy egymással 
együttműködve javítsák az idősek életminő-
ségét. 
A tavaszi szemeszter március 12-én indul, 
Szabó Péter, Paks polgármestere, prof. dr. 

Szécsi Gábor és Tóth Gabriella nyitják meg 
a sorozatot, az első előadás címe A nőrab-
lástól a házasságkötésig, melynek előadója 
prof. dr. Nagy Janka Teodóra tanszékveze-
tő egyetemi tanár (PTE KPVK). A továb-
bi estek témái: A legendák földjén – Kirgi-
zisztán, A gyógyító tánc, Miről mesélnek a 
végrendeletek, valamint Válts életmódot! – 
mikrobiotika a hétköznapokban, az előadók 
neves egyetemi oktatók, kutatók, szakembe-
rek. A helyszín a paksi polgármesteri hivatal 
nagyterme, a kezdés minden alkalommal 15 
óra, az előadások 2×45 percesek. Az előadá-
sok ingyenesek, de regisztrációhoz kötöttek. 
A részletes programfüzet és a jelentkezési 
lap elérhető a városháza portáján, a Csengey 
Dénes Kulturális Központban, valamint le-
tölthető a paks.hu honlapról. A jelentkezők 
a kitöltött jelentkezési lapot az első előadás-
ra vigyék magukkal.                             Kohl Gy.

Folytatódik a Paksi Harmadik Kor Egyeteme 
Fotó: Molnár Gyula
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Atomerőmű

Grandiózus projekt, ezt látni kell!
Előbb dr. Zöld-Nagy Viktó-
ria helyettes államtitkár és 
dr. Horváth Kálmán főispán, 
majd Lantos Csaba energia-
ügyi miniszter járt a Paks II. 
építési területén. A döntésho-
zók azt is szemügyre vehették, 
hogyan zajlik a talajszilárdítás 
és hogyan készülnek a 30 mé-
ter mély cölöpök.

– Itt komoly munka folyik – ösz-
szegezte látogatásának tapaszta-
latait Lantos Csaba. Az ener-
giaügyi miniszter Steiner Attila 
energetikáért és klímapolitiká-
ért felelős államtitkár, valamint 
Mátrai Károly Tamás, az MVM 
Zrt. vezérigazgatója kíséretében 
járt az építési területen. A láto-
gatókat Jákli Gergely elnök-ve-
zérigazgató és Kiss László Gábor 
programigazgató, illetve Vitalij 
Poljanyin, az ASZE Rt. alelnöke, 
a Paks II. építési projekt igazga-
tója tájékoztatta a projekt előre-
haladásáról.       
– Személyesen is meg akartam 
nézni, hogyan halad az építke-
zés, mert az országnak nagyon 
nagy szüksége van az új atom-
erőmű működésére – fogalma-
zott a miniszter.  Emlékeztetett 
rá, hogy újabb 20 évvel meg-
hosszabbítják a meglévő négy 
blokk üzemidejét. – Közben el-

készülnek az új blokkok, és azt 
reméljük, hogy jó húsz évig 
párhuzamosan termel majd a 
hat egység és száz százalékban 
karbonmentes forrásból tudjuk 
kiszolgálni a hazai áramigényt – 
hangsúlyozta Lantos Csaba, aki 
arra is kitért, hogy a kormány 
elkötelezett a zöldenergia mel-
lett, ezért alapozza a fogyasztók 
ellátását megújuló és nukleáris 
energiára. 
Ezt megelőzően dr. Zöld-
Nagy Viktória munkaerőpia-
cért, munkavédelemért és fog-

lalkoztatásfelügyeletért felelős 
helyettes államtitkár és dr. Hor-
váth Kálmán, Tolna vármegye 
főispánja, valamint a Nemzet-
gazdasági Minisztérium és Tol-
na Vármegyei Kormányhivatal 
mintegy húsz munkatársa járt a 
Paks II. atomerőmű építési te-
rületén. – Nemcsak a munka-
védelmi és a környezetvédelmi 
kérdésekről kaptunk hasznos in-
formációkat a területbejárás so-
rán, hanem a teljes építkezésről 
– mondta dr. Zöld-Nagy Viktó-
ria. A helyettes államtitkár hoz-

zátette, a projekt munkaerőpiaci 
és munkavédelmi szempontból 
is kiemelt beruházás, így hasz-
nos volt látni, hogyan is zajlik az 
építkezés.
– Ez egy grandiózus projekt. Jó 
az, ha testközelből látjuk, ho-
gyan épül az atomerőmű, és 
nem csak a dokumentációból 
tájékozódunk – emelte ki dr. 
Horváth Kálmán, a vármegye 
főispánja, hozzáfűzve, hogy a 
kormányhivatal dolgozóinak fő-
ként az úgynevezett kerítésen 
kívüli munkák kapcsán vannak 
engedélyezési és ellenőrzési fel-
adatai. 
– Nemcsak a folyamatban lévő 
munkákról, azok technológiá-
járól, hanem a bennük rejlő po-
tenciális munkavédelmi és kör-
nyezetvédelmi kockázatokról és 
azok menedzseléséről is tájékoz-
tatást adtunk a hatóság munka-
társainak – húzta alá Kiss Lász-
ló Gábor. A programigazgató 
elmondta, hogy hamarosan át-
adják a betonüzemet, készül a 
fémmegmunkáló üzem, a por-
szóró, homokszóró, illetve por-
festő üzemek, valamint a fővál-
lalkozói és megrendelői iroda-
épületek, de a munka dandárját 
az ötös blokki nukleáris sziget 
alatti talajszilárdítás adja, amit a 
helyszínen meg is mutattak a lá-
togatóknak.                               (X)

Fotók: Paks II. Zrt.
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Atomerőmű

Tájékoztatót tartott a Roszatom a Paks II. 
projekt potenciális beszállítóinak

A paksi atomerőmű két új blokk-
jának építésére való felkészülés 
jegyében a projekt fővállalko-
zója, a Roszatom mérnöki rész-
legéhez tartozó ASZE Rt. pak-
si � óktelepe tájékoztatót tartott a 
Paks II. atomerőmű projekt po-
tenciális beszállítóinak február 
23-án, írta sajtóközleményében 
a Roszatom. A paksi rendezvé-
nyen 180 vállalat több mint 350 
képviselője vett részt Magyaror-
szágról és az EU más országaiból, 
valamint Oroszországból, Török-
országból és Szerbiából.
Vitalij Poljanyin, az ASZE Rt. al-
elnöke, a Paks II. építési projekt 
igazgatója hangsúlyozta, hogy a  

rendezvény résztvevőinek ma-
gas száma is jelzi, hogy hatalmas 
az érdeklődés a tavalyi évben az 
építési szakaszba lépett és üteme-
sen zajló projekt iránt. – Jelenleg 
a várhatóan idén sorra kerülő első 
betonöntés intenzív előkészíté-
si munkálatai zajlanak. Az ASZE 
Rt. mindent megtesz azért, hogy 
a helyi beszállítók aránya maxi-
mális legyen, és minél több ér-
deklődő vállalat részt vehessen a 
projektben – hangsúlyozta.
A rendezvényen részletesen tájé-
koztatták az érdeklődőket a pro-
jektben való részvétel lehetőségé-
ről és feltételeiről, valamint a be-
szállítókkal szemben támasztott 

követelményekről, beleértve a 
nukleáris minősítést is. Az ASZE 
Rt. magyarországi � óktelepének 
képviselői a szerződéskötési eljá-
rásról és a telephelyi munkavég-
zéssel kapcsolatos kérdésekről is 
beszéltek, és válaszoltak a felme-
rült kérdésekre.
A szemináriumon Jákli Gergely, 
a Paks II. Zrt. elnök-vezérigaz-
gatója mondott köszöntőt, és be-
szélt arról, hogy a magyarorszá-
gi ellátásbiztonság erősítése és az 
európai zöldmegállapodás vég-
rehajtása elképzelhetetlen a ha-
zai nukleáris kapacitás bővítése 
nélkül. Kiemelte, hogy a Paks II. 
projektbe bekapcsolódó vállal-

kozások előtt jelentős piac nyílik 
meg, hiszen Európa-, illetve vi-
lágszerte sok ország döntött úgy, 
hogy meghosszabbítja működő 
blokkjainak üzemidejét, illetve új 
atomerőművet épít.
Alekszandr Merten, az ASZE 
nemzetközi fejlesztésekért fe-
lelős alelnöke hangsúlyozta: a 
Roszatom nyitott arra, hogy a 
különböző országok vállalatai 
részt vegyenek az egyes projek-
tekben, és növeljék jelenlétü-
ket a világ atomenergetikai pia-
cán. – Azokban az országokban, 
ahol jelen vagyunk, együttmű-
ködünk a helyi vállalatokkal, és 
továbbra is üdvözöljük a magyar 
alvállalkozók és beszállítók rész-
vételét a Paks II. atomerőmű-
projektben – tette hozzá.
A rendezvényen szó esett arról is, 
hogy rövidesen elindul az ASZE 
Rt. magyar leányvállalatának 
honlapja, amely a Paks II. pro-
jektről és a beszállítási lehetősé-
gekről tájékoztatja az érdeklődő-
ket, zárult a sajtóközlemény.                                              

-gy-

 Paks II. Atomerőmű Zrt.  
  Paks II. Nuclear Power Plant Ltd.

    @Paks2Atomeromu
    paks2_atomeromu

Fotó: Roszatom
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Portré

Jó napot, mi újság?

Kirchkeszner Csaba
Gimnazista volt, amikor a 
Paksi Hírnök olvasóival együtt 
jómagam is megismerhettem 
Kirchkeszner Csabát. A Bu-
dapesten élő paksi �atalember 
ma már a kémia tudományok 
doktora.

Havonta egy-két alkalommal 
meglátogatja Pakson élő szüleit, s 
ez jó alkalom arra, hogy kimenjen 
a Duna partjára, ami ma is a ked-
venc helye. Kirchkeszner Csa-
ba szerint Budapesten is vannak 
nagyon szép szakaszai a Duna-
partnak, de neki itthon jobban 
tetszik, mert természetközelibb. 
A folyóhoz köti az a vízminősítő 
monitoringrendszer is, amelynek 
kifejlesztésével felhívta magára a 
�gyelmet egy nemzetközi közép-
iskolai tehetségkutatón. Csaba az 
International Conference of Yo-
ung Scientists-en (ICYS) 2010-
ben Balin, 2011-ben Moszkvában 
képviselte hazánkat környezettu-
dományi témában, mindkétszer 
bronzérmes lett. A következő év-
ben már egyetemistaként részt 
vett a magyar csapat felkészíté-
sében, öt éve a verseny nemzet-
közi környezettudományi zsűri-

jének tagja. Néhány hete pedig 
a kémia tudományok dokto-
ra lett. Témája az „Adalékanya-
gok kioldódásának vizsgálata 
polipropilén-alapú, élelmisze-
rekkel rendeltetésszerűen érint-
kezésbe kerülő műanyagokból”, 
amit a közérthetőség kedvé-
ért máris megmagyaráz: élelmi-
szercsomagoló anyagokról és az 
azokból a minden napi élelmi-
szereinkbe kioldódó kémiai ve-
gyületekről van szó, ami, aho-
gyan fogalmaz, hot topic, nem-
zetközi szinten számos botrány 
volt emiatt. Magyarországon vi-
szont ezzel csak az ő kutatócso-
portjuk foglalkozott.
A doktori képzést az ELTE-n vé-
gezte Csaba, ahol a kémia alap-
szakos diplomáját is szerezte 
2014-ben, a kitüntetéses mester 
diplomáját pedig a BME vegyész-
mérnök képzésén, ahol a Vegyész-
mérnöki és Biomérnöki Kar Ki-
váló Hallgatója címet is elnyerte. 
A doktori mellett még arra is ma-
radt energiája, hogy atomerőművi 
üzemeltetési szakmérnök, majd 
pedig energiatermelési szakmér-
nök diplomát szerezzen. – Min-
dig érdekeltek az atomerőművek, 

megörültem, hogy indul egy át-
fogó, alapozó képzés – indokol-
ja a lehető legtermészetesebben. 
Másfél éven át dolgozott a pak-
si atomerőmű fenntartásáért fe-
lelős államtitkárság elemző csa-
patában nukleáris tanácsadóként. 
Itt foglalkozott hidrogéntechno-
lógiával, illetve azzal, hogyan le-
hetne Magyarországon a nukle-
áris kutatást előmozdítani a Paks 
II. beruházás kapcsán. Előzőleg 
az Elválasztástechnikai Kutató és 
Oktató Laboratórium munkatár-
sa volt, majd átnyergelt a Műegye-
tem Környezeti Mikrobiológia és 
Biotechnológia Kutatócsoportjá-
ba, ahol szennyezett és leromlott 
minőségű talajok javítására dol-
gozott ki egy innovatív bioszenes 
talajjavítási technológiát.
Jelenleg a korszerű spektroszkó-
piai és kromatográ�ás analiti-
kai műszerek, valamint optikai 
és elektronmikroszkópok forgal-
mazásával foglalkozó UNICAM 
Magyarország K�.-nél dolgo-
zik. Mint mondja, olyan precí-
ziós analitikai és képalkotó mű-
szereket forgalmaznak, amelyek 
többek között a környezetanali-
tikában, környezetvédelemben, 

és az ő régi, kedvenc témájában, 
a vízminősítésben vagy éppen 
a gyógyszeriparban, sőt még az 
atomerőművek vegyészeti osztá-
lyain is meghatározó szerepet töl-
tenek be. Mint gázkromatográ�ás 
és tömegspektrometriás termék-
specialista abban segít, hogy az 
adott mérési feladatra megtalálja 
azt az analitikai műszert, ami cél-
zottan az adott mérési és analiti-
kai kémiai probléma megoldásá-
ra a legmegfelelőbb és megbízha-
tó mérési adatokat eredményez. 
Mint mosolyogva megjegyzi 
szokták őket diplomás kereske-
dőnek titulálni, de ő abszolút jól 
érzi magát, mert minden napja 
más, mindennap másfajta tudo-
mányos problémával kell meg-
küzdenie, ami őt inspirálja.
A munka mellett másik szenve-
délye az oktatás. Egy éve tanít a 
Dunaújvárosi Egyetemen, főleg 
nukleáris témákat: atomerőművi 
termodinamikát és vegyészetet, 
hidrogéntechnológiát. – A leg-
bonyolultabb dolgot is szeretem 
gyakorlatiasan, az alkalmazott 
tudományok oldaláról megkö-
zelíteni. Ez elég sokszor kihívást 
jelent, de sokkal egyszerűbben 
el lehet magyarázni a hallgatók-
nak, és ők könnyebben megér-
tik – fejtegeti. Ilyenek voltak az ő 
témavezetői és mentorai, az ok-
tatás szeretete tőlük ered, de na-
gyon sok inspirációt kapott há-
rom, hazánkban méltán híres �-
zika és kémia tankönyvírótól (dr. 
Wajand Judit, dr. Rajkovits Zsu-
zsanna, dr. Rózsahegyi Márta), 
akikkel ma már baráti kapcsola-
tot ápol.
A kutatómunkát nem szeret-
né végleg feladni, nagy álma lét-
rehozni egy kutatócsoportot, 
és valami olyasmivel foglalkoz-
ni, amiben egyszerre van jelen a 
környezetvédelem és az energe-
tika. S hogy honnan ez a szűnni 
nem akaró érdeklődés a környe-
zet, a természet iránt? – Először 
ornitológiával kezdtem foglal-
kozni Pakson, a Deák iskolában, 
ahol Schmidt Klára tanárnő tar-
tott szakkört, szervezett nekünk 
madárgyűrűzést. Ott kezdődött 
a környezetvédelem fontossága, 
a természetszeretet – árulja el.

Szabó Vanda

Fotó: Szaffenauer Ferenc
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Mozaik

Digitális tanterem a gimnáziumban

A kapcsolattartás is téma volt 
Megrendezte éves városi gyer-
mekjóléti tanácskozását a Paks 
Kistérségi Szociális Központ 
Család és Gyermekjóléti Szol-
gálata februárban. A szakmai 
programon részt vettek a helyi 
észlelő- és jelzőrendszeri tagok 
képviselői. 

Borbás László intézményveze-
tő megnyitója után a jelenlévők 
értékelték a gyermekvédelmi 
jelzőrendszer 2023. évi műkö-
dését, kiemelve a prevenció és 
az együttműködés fontosságát. 
Az intézmény minden évben 
keresi azt a témát, ami az elmúlt 
év során a leginkább meghatá-
rozta a munkájukat. A 2023. évi 
gyermekvédelmi munka értéke-
lése után olyan aktuális problé-
mákat érintettek, mint a gyer-
mekétől külön élő szülő joga és 
kötelezettsége. Mindezt az ügy-
véd, a rendőrség és a közoktatá-
si intézmények vonatkozásában 
tekintették át.
Guttyán Edina, a Paks Kistérsé-
gi Szociális Központ jelzőrend-

szeri felelőse azt mondta, hogy 
a szolgálathoz beérkező jelzések 
számában a korábbi évek adatai-
hoz képest emelkedés tapasztal-
ható. Családi kon�iktusok, élet-
viteli problémák, illetve a gyer-
mekek magatartási és tanulási 
problémái azok a vezető problé-
mák, amelyek a jelzésekben fel-
tüntetésre kerülnek. Ezenkívül 
egyre gyakoribb, hogy kapcso-
lattartást érintő problémákkal 
fordulnak a családok és a jelző-
rendszeri tagok hozzájuk, füg-

getlenül attól, hogy a kapcso-
lattartások bírósági szabályo-
zás alatt vannak, illetve, hogy a 
már egyezség alapú szabályozás 
megtörtént. Sok esetben az in-
tézmények sem rendelkeznek 
kellő információval, hogy azo-
kat a problémákat, amelyeket a 
szülők ezzel kapcsolatban hoz-
nak-visznek magukkal, hogyan 
kezeljék. Kinek, hogyan adha-
tó ki a gyermek, és egyáltalán 
mi a szabályozások jogszabályi 
háttere.

Borbás László azt mondta, hogy 
intézményük tekintetében az 
aktuálisan legnagyobb problé-
ma a �uktuáció. Viszont a meg-
felelő szakmai létszám biztosítá-
sával új feladatokat, új feladat-
köröket próbálnak felvállalni, 
különösen a prevenció terüle-
tén. A fókuszt azokra a problé-
makörökre próbálják helyezni, 
amelyek a városban tapasztal-
hatók. Úgy látja, hogy a jövő-
ben ezzel mindenképpen foglal-
kozniuk kell. A kapcsolattartás-
sal összefüggő problémákon túl 
az intézményvezető szerint fon-
tos, hogy a gyermekvédelem lé-
pést tartson a digitális kor ki-
hívásaival, és megfelelő eszkö-
zöket biztosítson a gyermekek 
online biztonsága érdekében. 
Ezenkívül a korábbi tapasztala-
tok azt mutatják, hogy hangsú-
lyosan szerepet kell vállalniuk a 
�atalok tartalmas szabadidő-el-
töltésének területén, amely kü-
lönösen a nyári időszakban kap 
kiemelt szerepet.                        

Ru� Anita

Az MVM Paksi Atomerőmű Zrt.-hez pá-
lyázott a Paksi Vak Bottyán Gimnázium, és 
egymillió forintot nyert digitális tanterem 
kialakítására. A terem bútorzatát, egyebek 
mellett laptoptöltő-szekrényt szerzett be az 
intézmény a támogatásból. Továbbá A digi-
tális oktatáshoz való egyenlő hozzáférés biz-
tosítása pedagógusok és tanulók számára el-
nevezésű európai uniós projektben 32 darab 
laptopot vásárolt a gimnázium. A pályázat 
kedvezményezettje a Klebelsberg Központ 
volt. A laptopokon a diákok a tanórákon 
tudnak dolgozni. – A támogatás révén bizto-
sított lehet a feltétel ahhoz, hogy akár digitá-
lis osztály indulhasson a következő tanévben, 
amelynek keretében a diákok nem papírala-
pon, hanem az online térben dolgozhatnak. 
Ehhez a Microso� O�ce 365 program ad se-
gítséget, amely lehetővé teszi a kreativitást, az 
együttműködést, és azt is, hogy megoldása-
ikat, prezentációikat megjelenítsék a diákok 
a saját laptopjuk képernyője mellett a digi-
tális táblán is – tájékoztatott Rompf Gabri-
ella, a Paksi Vak Bottyán Gimnázium igaz-

gatója. A gimnázium a Microso� Innovatív 
Iskola Programban az inkubátor szintig ju-
tott. A program a frontális oktatással ellentét-
ben a tanulók együttműködésére, a kreativi-
tásra, a tudásmegosztásra és az informatikai 

eszközök használatára helyezi a hangsúlyt. 
A Vak Bottyán gimnázium pedagógusa, 
Hosnyánszki Bence már rendelkezik tanúsít-
vánnyal ahhoz, hogy digitális órát szervezzen 
és tartson.                                                      Sólya E.

Fotó: TelePaks

Fotó: TelePaks
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Meseterápiás foglalkozást tar-
tott az Együtt a Parlagfű Ellen 
Alapítvány. A szervezet alap-
vető programja az egészség-
nevelés – szerettek volna a �-
zikai mellett a lelki egészség-
gel is foglalkozni, innen jött az 
ötlet a meseterápiára, mond-
ta Poczik-Pető Andrea, az ala-
pítvány munkatársa. A foglal-
kozáson Bakonyi Zsuzsa mese-
terapeuta egy játékos bevezetőt 
követően Fésűs Éva Télkergető 
hóvirág című meséjét mondta el 
a gyerekeknek. Ezzel régi gyer-
mekkorok mesehallgatós idő-

szakát idézte fel, amikor még 
a felnőttek élő szóban mond-
ták el történeteiket. Ezt a gya-
korlatot szeretné a terapeu-
ta visszacsempészni a gyer-
mekek életébe a televíziónézés 
helyett. A program ideje alatt 
a sószobában sógenerátor üze-
melt, amely az allergiás-aszt-
más gyermekek számára kifeje-
zetten jótékony hatású. A mese-
terápiás foglalkozást a jövőben 
havonta tervezik megtartani, 
az időpontokról az alapítvány 
a közösségi oldalán tájékoztat 
majd.                                                    -se-

Tarisznyás Györgyi, a Rajk-
per egyik áldozata címmel tar-
tott diákkal illusztrált előadást 
Kernné Magda Irén helytörté-
nész a Paksi Városi Múzeum 
Helytörténeti esték program-
sorozatában. – A Magyaror-
szágon kommunistává lett 
Rajk László kiválasztásának, 
perbe fogásának valódi oka 
az volt, hogy a moszkovita 
Rákosi személyes ellenfelé-
nek, pártvezér-riválisának te-
kintette, és el kellett takaríta-
ni az útjából. A Rajk-per ál-
dozata lett a paksi tanárnő, 
Tarisznyás Györgyi – kezd-
te előadását Kernné Mag-
da Irén. A hallgatóság azt is 
megtudhatta, hogyan kap-
csolták Tarisznyás Györgyit 
a korábbi belügyminiszter-

hez és Lazar Brankovics ju-
goszláv politikushoz – azzal 
vádolták őket, hogy egy paksi 
csőszházban segítettek meg-
szervezni számukra egy ta-
lálkozót. Azonban nemhogy 
találkozó nem volt, de Rajk 
László nem is járt Pakson. Ez 
azonban egy koncepciós per-
ben nem számított, mondta a 
helytörténész. A letartóztatás 
keserveiről, a börtönévekről, 
majd a szabadulás után Ta-
risznyás Györgyi viszony-
lag rendezetté vált, de pszi-
chés teherrel súlyosbított és 
még 60 éves kora előtt véget 
ért életéről is szólt az előadás, 
amely több kutatást tartalma-
zó összegző munka eredmé-
nye. 

Sólya Emma

Nagy érdeklődés mellett zaj-
lott farsangi családi nap a 
Paksi Városi Múzeumban feb-
ruárban. A rendezvényen a 
múzeum munkatársai törö-
kös-indiai, illetve bohócjel-
mezben fogadták a családokat. 
A kézműves-foglalkozáson a 
télűzés kellékeit, kereplőket, 
busómaszkot, karneváli álar-
cokat készíthették el a gyere-
kek, valamint fánkot kereshet-

tek a múzeum kiállítótereiben, 
emellett számtalan egyéb szó-
rakozási és játéklehetőség vár-
ta őket. Arra is volt módjuk, 
hogy a fotósarokban megörö-
kítsék jelmezeiket. Továbbra is 
folyamatosak a múzeumpeda-
gógiai foglalkozások a városi 
múzeumban, és márciusban is 
várják majd az érdeklődőket a 
Helytörténeti esték programso-
rozatra.                               -emma-

Diana Soto Utolsó kívánság 
című egyfelvonásos drámáját 
adta elő kimagasló érdeklő-
dés mellett az Antré Színtár-
sulat február 29-én a Csengey 
Dénes Kulturális Központ-
ban. A Spanyolországban élő 
írónő munkássága nem ide-
gen a társulat számára, a Csak 
a bolondok boldogok című da-
rabját néhány évvel ezelőtt 
láthatta már előadásukban 
a közönség. Azt az előadást 
megtekintette Diana Soto, 
majd a megismert színészek 
karaktereire írta meg az Utol-

só kívánság című egyfelvoná-
sosát, melynek főszerepeiben 
Szakter Viktóriát (Olívia) és 
Tóbiás Zoltánt (Marcus) lát-
hatta a közönség. A dráma a 
boldogság keresését helyezi 
középpontba Olívia életén és 
döntésein keresztül. A darab-
ban játszott Pákolicz Ildikó és 
Várszegi Viktor is, mellettük 
pedig felbukkantak új arcok, 
mint Csata Regina Renáta, 
Lacza Ferenc és Magyar Péter. 
Az előadás nagy sikert aratott, 
a nézőtéren Diana Soto is he-
lyet foglalt.                       Sólya E.

Kultúrmorzsák
Meseterápia a sószobábanHelytörténeti esték

Farsangolás a múzeumban

Színre lépett az Antré

Fotó:TelePaks

Fotó: Molnár Gyula
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Hogyan estem áldozatul 
az adathalászoknak
Paks – ahogy sokszor, sok helyütt 
elhangzott – a nyugalom szigete, a 
közbiztonság kiváló. Itt, ha az em-
ber nyitva felejti a kocsiját, lehúz-
va annak ablakát, jószerivel nem 
kell attól tartani, hogy kiemel-
nek belőle valamit. Este, sötétedés 
után lehet sétálni az utcán anél-
kül, hogy arra gondolnánk, meg-
támad valaki. Egy ilyen közegben 
a veszélyjelző receptorok standby 
üzemmódra kapcsolnak, az em-
ber gyanakvása, ébersége csök-
ken. Különösen, hogy közben 
tengernyi információ és impul-
zus éri, özönlenek a hírek, jönnek 
az üzenetek sms-ben, emailben, 
Messengeren, Skype-on. Ezek az 
érvek esetemben arra hivatottak, 
hogy önmagam számára is ma-
gyarázattal szolgáljak, hogyan 
váltam adathalászok áldozatává. 
Előrebocsátom: pocsék érzés, ha 
az ember szembesül azzal, hogy 
mennyire sebezhető…
Munkaidőben jelentkezett a Mar-
ketplace-en meghirdetett sütőm 
iránt érdeklődve Végh Mihályné 
Kaposvárról. Írta, hogy nem tud 
eljönni, futárt küld – igen, tudom, 
akinek egy kicsi rutinja van a ne-
tes eladásban, már most megkon-
gatná a vészharangot, de én most 
először hirdettem eladó tárgyat 
ezen a felületen.
Nos, mivel nem fogtam gyanút, 
követtem az instrukcióit. Máris 
jött a levél, a feladó a talán leg-
ismertebb futárszolgálat. Kat-
tintsak, adjam meg a szükséges 
adatokat, írjam be a jelszót – zá-
poroztak az utasítások. S ha ki-
csit is késlekedtem, máris noszo-
gatott Végh Mihályné vagy a ne-
tes felület, ahova emailen navigált 
chatbotjának virtuális assziszten-
se. Kattintsak, engedélyezzem, ír-
jam be az sms-ben küldött jelszót. 
Mindeközben „természetesen” 
nem olvastam el a levelek betű-
erdőit, az üzenet „Kedves Ügyfe-
lünk!” után következő tartalmát, 
hanem automatikusan csináltam, 

amit kértek tőlem. Dühített, hogy 
nem sikerül, hogy ennyire ügyet-
len vagyok, pedig a vevő azt írta, 
hogy ez egészen egyszerű…
Közben jött az újabb sms a bank-
tól, amiben azt írták, hogy mun-
katársuk keresett. Ezt �gyelmen 
kívül hagytam, mert napok óta 
kerestek többnyire munkaidő-
ben „általános ajánlattal”, ami, 
azóta már tudom, személyi köl-
csön lehetőségről szólt. Nem tűnt 
fel, hogy az üzenetben az állt, 
hogy online belépés miatt hívtak.  
A következő sms már arról szólt, 
hogy gyanús tranzakció miatt fel-
függesztették a kártyámat. S ek-
kor még mindig azt hittem, hogy 
azért, mert én ügyetlenkedtem a 
beléptető kódok beírásával.
A megadott telefonszámon elért 
ügyintéző szavai hideg zuhany-
ként hatottak: egy külföldi IP-
címről akartak belépni a netban-
komba egy olyan eszközről, amit 
én még soha nem használtam, és 
aminek használatához, mint az 
üzenetelőzményeket olvasva rá 
kellett jönnöm, én adtam hozzá-
járulást. Ha nincs a bank „éber-
sége”, most bottal üthetném a fo-
lyószámlámon lévő pénz nyomát. 
Így némi kellemetlenséggel – pél-

dául kártyaletiltás – megúsztam a 
történetet.
A lelkemben viszont igen mély 
nyomot hagyott az internetes in-
cidens. Részben azért, mert ki-
derült, hogy milyen pro� módon 
vadásznak a pénzünkre, hogy 
milyen könnyű céltáblává válni, 
hogy mennyire tudatlan és gya-
nútlan voltam, és az, hogy ami-
kor az embernek ilyen módon éri 
támadás a személyes szféráját, az 
szinte �zikai fájdalmat okoz.
Azóta – immár higgadtan – újra 
megnéztem a levelezésemet. Végh 
Mihályné természetesen kamu-
pro�l, az üzenetei annak ellené-
re, hogy valószínűleg fordítóprog-
ram segítségével születtek, szinte 
hibátlanok. A futárszolgálat ne-
vében küldött levél viszont hem-
zsegett a hibától, s ha egy kicsit is 
körültekintő vagyok, azonnal ész-
reveszem, hogy a GLS nem azt 
kérné, hogy szilárdítsam meg a 
tranzakciót, hanem azt, hogy erő-
sítsem meg. Silány fordítás… A 
bank üzenetei viszont tűponto-
sak voltak. Az egyik például így 
szólt: Ön új mobileszközt aktivál 
az MBH bank szolgáltatásához. 
Ezen persze siettemben akkor át-
futottam, és csak arra koncentrál-

tam, hogy a hitelesítő kódot meg 
tudjam jegyezni, és pontosan ír-
jam be a megfelelő felületre.
Az esetnek sok-sok tanulsága van. 
Az első, ami sajnos eddig tőlem is 
távol állt: gyanakvónak kell lenni.
Gyanút kell fognunk, ha az érdek-
lődők azt állítják, hogy előre inté-
zik a szállítást és a �zetést is, az-
tán már küldik is az adathalász 
emailt vagy sms-t. Mindig ellen-
őrizzük, hogy milyen címről ka-
punk emaileket, milyen linkekre 
kattintunk rá és hol (vagy egyálta-
lán miért) adjuk meg a személyes 
adatainkat. A magyartalan mon-
datok is árulkodók lehetnek, bár 
a mesterséges intelligencia hasz-
nálata miatt ez alapján a jövőben 
valószínűleg egyre nehezebb lesz 
kiszűrni a csalásokat. A vissza-
élések elkerülése érdekében csak 
előreutalás után indítsák el a cso-
magfeladást vagy ragaszkodjanak 
a személyes átvételhez.
Az adathalászat persze nem kor-
látozódik az online adok-veszek 
felületekre. A támadók a módsze-
rek széles skáláját fejlesztették ki 
az elmúlt évek során, és egyre ki-
�nomultabbak a módszereik. És 
persze nemcsak a magánszemé-
lyek jelentenek célpontot, amiről 
tanúskodik az alábbi, február vé-
gén megjelent hír is: A Pepco rész-
vényei 10 százalékot veszítettek 
értékükből, miután egy Magyar-
országról indult hekkertámadás 
következtében mintegy 15,5 mil-
lió euró (6 milliárd forint) tűnt el 
a cég számlájáról.
S hogy mennyire valós ez a prob-
léma? Miközben ez a cikk szüle-
tett, az alábbi üzenet érkezett: „A 
rendelest visszakuldjuk. Firssitsen 
ervenyes és helyes futárszallítasi 
cimet.” A feladó a Magyar Posta – 
elvileg – , az üzenet végén pedig a 
weboldal, amire kattintva kétség-
kívül egy olyan felületen találjuk 
magunkat, ami az adataink, majd 
a pénzünk megszerzésére szolgál.                      

Vida Tünde

Fotó: magánarchívum
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Nagy élmény a szülőknek, amikor a gyer-
mekük elkezd forogni, ülni, állni, járni. 
Ha ezek a mozgásváltások nem a „nagy-
könyvben” foglaltaknak megfelelően tör-
ténnek, gyakran megijednek. Tudni-
uk kell azonban, hogy minden gyermek 
más, így lehetnek eltérések a mozgás-
fejlődésükben. Ugyanakkor azt is, hogy 
vannak esetek, amikor szükséges a szak-
mai támogatás. A legfontosabb, hogy ha 
aggályaik vannak, forduljanak bizalom-
mal gyermekorvosukhoz, védőnőjükhöz. 
Ez alkalommal a babák csecsemőkor vé-
géig tartó mozgásfejlődéséről beszélget-
tünk Papp Katalin területi védőnővel.

– Mit értünk mozgásfejlődés alatt? Csak 
�zikai fejlődés ez? 
– A mozgásfejlődés már a születés előtt 
megkezdődik (a magzat a hatodik héttől 
mozog), és utána is folytatódik. A hüve-
lyi szülésnél már hernyószerű mozgások-
kal segíti a magzat a megszületését. Először 
re�exmozgások �gyelhetők meg a kisba-
báknál. Ezek a re�exek aztán leépülnek, és 
helyettük önállóan irányítható, akaratlagos 
mozgások lesznek. Ehhez a váltáshoz több 
hónap szükséges.    
– Melyek a mozgásfejlődés szakaszai?
– Az ember mozgásfejlődése kranioszakrális 
menetrendet mutat. Fejtől a láb felé érik 
meg az idegrendszer, az izomzat, a mozgás, 
ügyesedik a csecsemő. Úgy szoktam fogal-
mazni, hogy a csecsemőkorban háromha-
vonta van egy-egy nagyobb mozgásváltás, 
helyzetváltoztatás. A köztük eltelő idők pe-
dig ezeknek az előkészítő szakaszai. Három 
hónaposan oldalra vagy oldalról visszafor-
dul egy csecsemő, 4 hónapos kortól hat hó-
napos korig hátról hasra és fordítva, hat 
hónaposan gurul, ezután a kúszás és má-
szás következik, kilenc hónaposan ülhet, 
ezután feltérdel,  és tizenkét hónaposan áll. 
Járni akkor tud, ha a biztonságérzete vagy 
a bátorsága is megvan hozzá. Általában 12-
15 hónapos kor között következik be ez a 
mozgás. Azt, hogy mi az átlagos mozgás, 
fejlődés, érzékszervi érés, azt a szülők meg 
tudják nézni a koragyermekkor.hu olda-
lon. Itt láthatók a szülői státusz kérdőívei 
is, egészen hétéves korig.
– Minden gyermeknél azonos módon, 
ütemben megy végbe a mozgásfejlődés?

– A mozgás fejlődése függ a genetikai örök-
ségtől, az izomzat erejétől, az idegrendszer 
fejlődésétől, a környezet hatásaitól, az érzék-
szervek működésétől. Tehát lehetnek eltéré-
sek. Akinek nagyobb testvére van, sokszor 
könnyebben tanul meg dolgokat, hiszen 
minta számára, utánozza őt.
– Ültessük, járassuk a babát, mielőtt magá-
tól megtenné?
– A mozgást nem szabad erőltetni, csak �-
gyelni és segíteni. Amit a baba már magá-
tól megcsinál, azt lehet neki engedni. Kiül-
tetgetni, kompot használni kimondottan 
előnytelen a baba számára. Csak azt várjuk 
el tőle, amit már tud! Nem kell senkivel ver-
senyeznie… Az elefánt sem tud fára mászni, 
nem is várjuk el tőle. 
– Amikor járni kezd a baba, kell-e már neki 
lábbeli, és ha igen, milyet adjunk rá?
– Ez egy igen vitatott kérdés. Amikor már 
önállóan feláll egy baba, akkor még a lába 
nincs érett állapotban. Mezítláb, különböző 
állagú talajon járva tud jól fejlődni minden 
irányban a talp és a boka. A mai világban 
sok helyen taposóval, műfűvel, kiegyenlített 
tereppel oldják meg a terek rendezését, ami 

nem segíti a láb erősödését. A járástanulás 
ideje alatt sokat legyen mezítláb a gyermek. 
Ha már stabilan közlekedik, akkor érdemes 
az időjárásnak megfelelő cipőt választani 
számára. Hároméves korig olyan cipőt kell 
választani, ami tartja a sarkat és puhán haj-
lik a talpa, és méretben éppen akkora, mint 
a pici lába. Az is nagyon fontos, hogy a gyer-
mek ruházata is pontosan a mérete legyen, 
így az nem korlátozza a mozgások kivitele-
zésében.
– Mire �gyel ebben a folyamatban a védő-
nő, a gyermekorvos, mire �gyeljen a szülő?
– A szakemberek otthon és a tanácsadáson 
is meg tudják �gyelni a gyermekek komp-
lex fejlődését. Ha eltérést érzékelnek, akkor 
lehet további meg�gyeléseket végezni, vagy 
szakember segítségét kérni. A szülő arra �-
gyeljen, hogy a mozgásfejlődésről is csak hi-
teles forrásból tájékozódjon. Védőnőként 
olyan szakirodalmi ajánlást is adunk a szü-
lőknek, ami segítheti a tájékozódásukat. 
– Mikor van probléma a mozgásfejlődéssel?
– Ha egy gyermeknek megáll a fejlődése pár 
hónapra, az nem minden esetben jó, ezért 
ilyenkor mindenképpen forduljanak vele a 
szülők szakemberhez. Ez egyaránt lehet a 
mozgás-, a beszéd-, a �gyelemfejlődést érin-
tő eltérés. 
– Mi a teendő, mik a lehetőségek, ha ilyen 
felmerül?
– Az érzékelt elmaradások esetén a vé-
dőnő és az orvos meg�gyeli a cse-
csemő fejlődését. Ha nem megfelelő-
en halad a gyermek, akkor a pedagó- 
giai szakszolgálat tud segíteni a szülőnek 
a továbbiakban. Teszik ezt korai fejlesz-
téssel, Katona-módszeren alapuló terápi-
ával, beszédindítással, logopédiával, kon-
duktív terápiával, meseterápiával. Ha a 
gyermek koraszülött vagy fogyatékkal élő, 
akkor is segítik a fejlődést a szakszolgálat 
szakemberei. Az elmaradással rendelkezők 
esetében a fejlődésneurológiai vagy ideg-
gyógyászati vizsgálat, koraszülött utógon-
dozói vizsgálat is szóba jöhet. Több eset-
ben szükség lehet még kiegészítő terápiá-
ra, ami plusz segítséget adhat, ezek költsége 
azonban már a szülőt terheli. Ilyen példá-
ul a Dévény-manuálterápia, a Pfa�enrot-
terápia, a TSMT (tervezett szenzomotoros 
tréning) terápia, a HRG (vízi) terápia, vagy 
a terápiás lovaglás.                         Kohl Gyöngyi

A védőnő válaszol: mozgásfej-
lődés a csecsemőkor végéig

Fotó: magánarchívum
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Az eltűnt városkép nyomában
A Pálvölgyi patika története 1. rész

1972-ben a Tolna megyei bíró-
ság elnöki székéből ment nyugdíj-
ba. Visszatérve a patika történeté-
hez, a régi időkben különbség volt 
a gyógyszertárak reál- és szemé-
lyes jogosítványa között. A reáljo-
gú gyógyszertár a mai értelemben 
vett magántulajdon volt, vagy-
is adható-vehető (házzal együtt, 
vagy anélkül), a meghatározó a 
vagyoni birtoklás volt. Tulajdono-
sa nemcsak gyógyszerész lehetett, 
örökölhették, bérbe is adhatták, 
de ha a tulaj nem gyógyszerész 
volt, úgy köteles volt okleveles 
gyógyszerész kezelőt alkalmaz-
ni. A reáljogú gyógyszertárak bir-
toklása előnyösebb volt a szemé-
lyes jogosítványú gyógyszertárral 
szemben, mely a pályáztatás, ki-
nevezés során jogosítványt szer-
zett gyógyszerész nevére szólt, aki 
azonban nem adhatta el és nem is 
örökíthette tovább. Dr. Szily Géza 
Marianne nevű lánya gyógysze-
résznek tanult, Paksra kerülését 
1931-ben közölték a lapok: 

Paks első patikája, az 1787-ben 
alapított Szentháromság gyógy-
szertár történetéről már olvas-
hattak a Paksi Hírnök hasáb-
jain. Most a gyógyszertár utolsó 
működtetőinek nyomába ere-
dünk egy családtörténeti kuta-
tás során, hiszen ha valami, ak-
kor az egykor a Kossuth Lajos 
utca sarkán működött Pálvölgyi 
patika igazán az eltűnt városkép 
része. A történet gyökeréig le-
ásva, gondolatban a századfor-
dulós Tolnára utazunk, ahol dr. 
Szily Géza (1872–1954) köztisz-
teletben álló ügyvéd lakott. 1902 
tavaszán helyezte át ügyvédi iro-
dáját Duna-Adonyból Tolnára, 
ahol rövid idő alatt több társa-
dalmi tisztsége mellett (megye-
bizottsági tag, választási elnök, 
takarékpénztári ügyész, a tol-
nai katolikus egyházközség vilá-
gi elnöke stb.) a helyi Kaszinó el-
nöke is volt: 

Apja nyomdokain haladva �a, 
László is a jogi pályát választot-
ta hivatásul. 1935-ben diplomá-
zott Pécsett, majd 1942-ben ír-
ták róla, hogy: 

A sajtóközlés annyiban kiegészí-
tésre szorul, hogy Szilyék a pati-
kát egy üzlettárssal, dr. Herczog 
Elemér (1886–1942) tolnai jo-
gász-gyógyszerésszel feles tu-
lajdonban vették át Abaytól. 
Herczog doktor 1912-ben ke-
rült Tolnára mint gyógyszertár-
tulajdonos, és haláláig, 1942-
ig vezette a tolnai Szenthá-
romság patikát. Szily Gézával 
baráti viszonyt ápoló, köztiszte-
letben álló személy volt. A paksi 
patikabefektetés társas viszonyát 
szabályozó társasági szerző-
dés fennmaradt, amely alapján 
a patika a következő feltételek-
kel került a Szily-családhoz.  
A paksi Szentháromság reáljo-
gú gyógyszertár törzskönyvi-
leg dr. Szily Géza nevére került, 
amelyet lánya, Szily Marianne 
okleveles gyógyszerész veze-
tett Herczog doktor ellenőrzé-
si joga mellett. Szilyék vállal-
ták továbbá, hogy a Herczog 
doktor által beleadott vételár-
részt fokozatosan, a patika be-
vételei után félévi részletekben 
visszatörlesztik, és amennyi-
ben a 30 ezer pengős befek-
tetését vissza�zették, a pati-
ka teljes tulajdonjoga őket ille-
ti. A szerződést tanúként Szily 
Géza másik lánya, Szily Rózsa 
is ellátta kézjegyével. 1935-ben 

Herczog Elemér már a kor-
mánypárt színeiben politizált, 
amikor a megyei lapban köz-
zétett nyílt levélben válaszolt a 
kisgazda Klein Antalnak az őt 
támadó, és abba a patikát is be-
lekeverő kritikákra Megjegyzé-
sek egy parlamenti interpelláci-
óhoz címmel: 

(Folytatjuk!)
dr. Hanol János

Szily Marianne gyógyszerész-hallgatóként és végzett patikusként 
az Abay-féle ház patikája előtt 1931-ben

„Tolnán múlt hó 30-án volt a 
most alakult új Kaszinónak szé-
pen díszített és szépen kivilágí-
tott kerthelyiségében megnyi-
tó ünnepélye. Az estélyen tré-
fás tombola volt, utána pedig 
táncz következett, mely regge-
lig tartott. A kaszinó elnöke: Dr. 
Szily Géza tolnai ügyvéd, tag-
jainak száma már eddig is túl 
van a 80-on.” (Tolnavármegye, 
1903.06.07., 4.o.) 

„Az embervadászat hevében 
a képviselő úr úgy aposztrofált 
engem a parlamentben, hogy 
a »dúsgazdag, tolnai gyógy-
szerész, a paksi reáljogú pati-
ka tulajdonosa, autója is van, 
amit az élharcosok rendelke-
zésére bocsájtott«. Hát hiszen 
egy 15 holdas kisgazdához vi-
szonyítva, talán gazdag is va-
gyok, de hol vagyok én gaz-
dagság dolgában a képviselő 
úrhoz, a kisgazda képviselő-
höz? Avagy talán a képviselő 
úr 1000 holdja tabu? De az év-
tizedes, kitartó és nehéz mun-
kával szerzett kispolgári va-
gyonnal bárki szabadon ren-
delkezhetik? A paksi reáljogú 
patikát illetőleg nem szállok 
vitába a képviselő úrral, nem 
akarván egy általam igen tisz-
telt és nagyrabecsült famíli-
át ebbe a vitába belevonni, 
mindazonáltal a valóságnak 
nem felel meg, hogy a paksi 
reáljogú patika részben is tu-
lajdonom volna és ha a képvi-
selő úr meg akar erről győződ-
ni, készséggel bocsájtom ren-
delkezésére bizonyítékaimat, 
amelyekből meggyőződhet ar-
ról is, hogy én ebben az eset-
ben is, amellett, hogy önálló-
sághoz segítettem egy �atal 
gyógyszerészt, az emberbaráti 
érzésnek is adtam olyan tanú-
jelét, ami a mai anyagias vi-
lágban nemigen szokott elő-
fordulni.” (Tolnamegyei Újság, 
1934.04.18., 6.o.)

„A Kormányzó Úr Őfőmél-
tósága […] kinevezte dr. Szily 
László szekszárdi kir. törvény-
széki titkárt, (dr. Szily Géza 
tolnai ügyvéd �át) járásbíró-
vá a tamási királyi járásbíró-
sághoz.” (Tolnamegyei Újság, 
1942.05.13., 2.o.) 

„Gyógyszertárátvétel Pakson. 
Dr. Abay Nemes Gyula paksi 
gyógyszertárát Szily Marianne 
okl. gyógyszerész, dr. Szi-
ly Géza tolnai ügyvéd leánya 
vette át.” (Tolnamegyei Újság, 
1931.08.05., 2.o.)

Fotók: magánarchívum
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Mozaik

Az Atomenergetikai Múzeum (AEM) 
YouTube-csatornáján az első sorozatok 
egyike volt az Állati jó �zika, amelyben Kri-
zsán Árpád múzeumpedagógus és Vincze 
Bálint természetfotós a növény- és állatvilág 
„�zikájának” nyomába eredtek. A jól érthe-
tő magyarázatokkal kiegészített csodás ké-
pek minden korosztály számára tartogat-
nak érdekességeket. Ennek a múzeumos 
edukációs tartalomnak mintegy közvetett 
folytatásaként indult el 2024 februárjában 
az AEM honlapján egy tízrészes, informatív 
tartalommal és képekkel fűszerezett cikkso-
rozat, amelyben Vincze Bálint A mi hódunk 
fotózásának történeteit meséli el. A hódot 
általánosságban úgy ismerik, mint egy fa-
farigcsáló és fadöntögető, gátakat építő ál-
latot. De milyenek is a hódok? Hogyan és 

hol élnek? Hogy telnek a mindennapjaik? 
Miért volt szükség a visszatelepítésükre? 
Mindezek mellett még számtalan érdekes-
ség kerül szóba a hetente hétfőnként meg-

jelenő cikkekben, amelyeket Vincze Bá-
lint így ajánl: „A természetfotósok egyik 
nagy ajándéka, hogy hobbijuknak, hivatá-
suknak köszönhetően közvetlen részesei, 
intim szemlélői lehetnek a sokak számá-
ra rejtett éjszakai életet élő vadállatok ak-
tív mozgásának. Biológiai óráinkat felbo-
rítva, fáradtságot, hideget, meleget, rovar-
csípések millióit tűrve követjük nyomon a 
fotózásra kiszemelt faj minden mozdulatát. 
Felelősséggel és kitartással fantasztikus pil-
lanatoknak lehetünk tanúi. Az elmúlt évek-
ben több mint ezeregy éjszakát a hódok fo-
tózásával töltöttem, és egyetlen pillanatát 
sem bánva osztom meg önökkel az atom-
erőmű melletti horgásztavon élő hódok el-
lesett pillanatait.”

Atomenergetikai Múzeum

Múzeumi
élet/képek
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Három mérkőzés, három győzelem

Sokan voltak az első régiós összetartáson

Sűrű volt a Paksi FC program-
ja lapunk legutóbbi megjelené-
se óta. Nyolc nap alatt három 
mérkőzést abszolváltak Bognár 
György tanítványai, kettőt a baj-
nokságban, egyet a Magyar Ku-
pában. A Kisvárdát 1:0-ra, az 
MTK-t pedig 2:0-ra legyőzték 
a honi pontvadászatban, míg a 
Magyar Kupában az Újpestet 
a legjobb nyolc közé jutásban 
felülmúlták. Érdekesség, hogy 
mindhárom mérkőzését ide-
genben játszotta a Paks.

A 22. fordulóban az NB I.-es lé-
tért küzdő Kisvárdához látogatott 
a Paksi FC. Nem ígérkezett köny-
nyűnek a találkozó, amit a kilenc-
ven perc történései alátámasztot-
tak. A sok hibával és feszültséggel 
tarkított összecsapáson a vendé-
geknek adódott több lehetőség, 
azonban sem Tóth Barna, sem 
Könyves Norbert nem tudta ér-
tékesíteni a helyzetét, majd a 33. 
percben Tóth megrúgásáért járt 
a büntető a PFC-nek, amit Mezei 

Szabolcs váltott gólra. A szünet 
után a hazai csapat magasabb fo-
kozatra kapcsolt, de szerencsére a 
kapufánál beljebb nem talált utat 
a labda. Így volt ez a piros-fehé-
reknek megítélt büntető esetében 
is: Mesanovic Jasmin tizenegye-
sét Szappanos Péter védte, ráadá-
sul a kipattanóra érkező Balogh 
Norbert Sándor lövését is hárítot-
ta a paksi hálóőr. Sajnos a követ-
kező Mesanovic–Szappanos „ta-
lálkozó” után a PFC kapusát sé-
rülés miatt le kellett cserélni, de az 

eredmény maradt 0:1. Követke-
zett a Magyar Kupa nyolcaddöntő 
Újpesten. Mindkét csapat aktí-
van és gólratörően kezdte a mér-
kőzést, ami a 21. percben vendég-
oldalon eredményre is vezetett, 
Skribek Alen lőtte ki a bal alsó 
sarkot. Ezután a szünetig, ahogy 
mondani szokták egy csapat volt 
a pályán: a Paks. Látványos meg-
oldások, szép akciók jellemezték a 
PFC játékát, csak a gól hiányzott. 
A szünet után közvetlenül bün-
tetett az Újpest: Radosevics bom-

bázott a léc alá, és mivel az ered-
mény már nem változott, jöhetett 
a hosszabbítást, ahol a 110. perc-
ben Böde Dániel nagyszerű kiug-
ratását követően Könyves a leg-
jobb nyolc közé lőtte a Paksi FC-t. 
Folytatás áprilisban, a Vasas vár a 
zöld-fehérekre. A tét az elődöntő-
be jutás. És a hétnek itt nem volt 
vége: a 23. fordulóban az MTK-
hoz utazott a Paks, az egyetlen 
csapathoz, amely az idei kiírás-
ban még veretlen volt (két dön-
tetlen) a listavezetővel szemben. 
Az első félidő játéka ezúttal is 
ezt vetítette előre, azonban a szü-
netben beszálló Böde két nagy-
szerű megmozdulására a haza-
iak nem tudtak válaszolni, így a 
Paks elhozta a három pontot a 
Hidegkuti Nándor stadionból. 
A siker nagyban köszönhető a 
Szappanost helyettesítő �atal Si-
mon Barnabás teljesítményének 
is. Legközelebb március 10-én a 
Debrecent látja vendégül a Paksi 
FC 13 órakor. 

Dallos Tibor

Először rendezett hétvégi régiós 
összetartó edzést az Atomerő-
mű SE dzsúdószakosztálya az új 
regionális dzsúdóközpontban 
február 23-án és 24-én. Az ese-
ményen a Dél-Magyarországi 
Regionális Judo Szövet-ségből 
kilenc klub mintegy kilenc-
ven versenyzője vett részt, a két 
nap alatt a paksi edzők közül 
dr. Kovács Antal, Braun Ákos 
és Kanczler István foglalkoz-
tak velük. Edzői továbbképzés is 
volt, amit Andrási Barna, a Ba-
jai Judo Club edzője tartott. Az 
eseményről Braun Ákost kér-
deztük.

– Hogyan zajlott a program?
– Az első nap délután kezdtünk, 
másnap egész nap edzettek a 
gyerekek, a legkisebbektől, azaz 
a 10 évesektől a 18-20 éves kor-
osztályig jöttek dzsúdókák. Az 
összetartásokhoz képest most 

egy picit több technika volt, te-
hát mindegyik edzésen mutat-
tunk földharc technikát, állás-
harc technikát, és volt küzdelem 
is. Az első nap dr. Kovács Antal 
tartotta az edzést, másnap dél-
előtt Kanczler István, délután pe-
dig én foglalkoztam a sportolók-
kal. A két edzés között az edzők-
nek továbbképzést tartottunk, a 

bajai klubtól Andrási Barna adott 
elő.
– Hogy tetszett a gyerekeknek a 
program?
– Úgy láttam, tetszett nekik a 
helyszín és a munka is, kellően 
el is fáradtak. Bízom abban, hogy 
technikailag is sokat tudtak tanul-
ni ez alatt a két nap alatt. A vidé-
ki klubok versenyzői közül sokan 

a lenti dzsúdóteremben a tatamin 
aludtak, szerencsére elég nagy 
a helyünk. Ez egyfajta közössé-
gi élmény is volt a gyerekeknek, 
ráadásul költséghatékony, mert 
nem kell �zetni a szállásért.
– Milyen rendszerességgel szeret-
nék ezt megrendezni?
– Szeretnénk hagyományt terem-
teni, de nagyon sűrű a verseny-
naptár, ezért nem lesz egysze-
rű. Most nagyon sok, hat korosz-
tály versenyzői voltak itt, nehéz 
lesz olyan hétvégét találni, amikor 
senkinek nincs versenye. Próbá-
lunk majd legalább olyan kéthavi 
rendszerességgel ilyen másfél na-
pos edzéseket összehozni, ha úgy 
adja ki a naptár, akkor akár sű-
rűbben is. Majd megbeszéljük az 
edzőkkel, akik itt voltak, és a ré-
gió többi trénerével, hogy mik a 
tapasztalataik, és nekik milyen 
rendszerességgel felelne meg egy 
ilyen összetartás.                        -joko-

Fotó: Molnár Gyula

Fotó: paksifc.hu
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Elismerést kapott 
Kiszli Vanda

Nagyarányú vere-
ség Fehérváron

Kimagasló tavalyi teljesítmé-
nye elismeréseként 37 sportág 
64 versenyzőjét díjazta hagyo-
mányos évértékelő gáláján a nem 
olimpiai sportágak ernyőszer-
vezete, a Nemzeti Versenysport 
Szövetség (NVESZ) – írta meg 
az MTI. A kajak-kenu sportág-
ban Kiszli Vanda, Kövér Már-

ton és Kiss Péter Pál kapott el-
ismerést. Kiszli Vanda nem tu-
dott személyesen részt venni az 
ünnepségen, mert külföldön ké-
szült a versenyszezonra. Az ASE 
maratoni kajakosa tavaly a világ-
bajnokságon és az Eb-n egyaránt 
két aranyérmet szerzett. 

-ph-

Hosszú szünet volt a bajnok-
ságban az Európa-bajnoki se-
lejtezők miatt, volt ideje az 
Atomerőmű SE NB I/A cso-
portos fér� kosárlabdacsapa-
tának felkészülni az Arconic-
Alba Fehérvár elleni mérkőzés-
re, és a közelmúltban érkezett 
játékosok beépítésére. Az első 
félidőben jól is működött a tak-
tika, aztán a harmadik negyed-
ben állva hagyta az Alba a pi-
ros-kékeket.                
                                                               
Jól kezdte a mérkőzést a pak-
si csapat, kiegyensúlyozott első 
negyedet láthatott a közön-
ség. Jól dolgozott a palánk alatt 
az ASE, viszont távolról négy-
szer is beköszönt az Alba, szem-
ben Ihring egyetlen triplájával.                                                                                              
A második felvonásban jobban 
járatta a labdát a piros-kék tár-
saság, a vezetést is átvette, amit 
egészen a hatodik perc közepé-
ig meg is tartott. Ezután újra a 
hazaiaknál volt az előny, de Ko-
vácsék tartották a lépést, és csak 
négypontos hátrányba kerültek 
a huszadik perc végére. A nagy-
szünet után nagyobb sebessé-
gi fokozatra kapcsolt az Alba, 
de a harmadik negyed közepé-
ig még partiban volt az Atom, 
55-52 után azonban nem tudták 
megállítani a hazaiakat. Szétesett 
a paksiak játéka, eladott labdák, 
rossz dobások követték egy-
mást, az Alba pedig tetszés sze-

rint szerezte pontjait. Hiába kért 
időt Krasovec mester, egy 22-6-
os rohanással ellépett a Fehér-
vár, harminc perc elteltével 77-
58-at mutatott az eredményjelző. 
Ebben a tíz percben hét három-
pontost szereztek a vendéglátók.                                                                               
Az utolsó felvonásban már csak a 
különbség volt a kérdés. A paksi 
csapat játékában továbbra is ren-
geteg volt a ki nem kényszerített 
hiba, a meg nem értés, a rossz 
dobás. Másfél perccel a vége 
előtt úgy tűnt, hogy sikerül száz 
alatt tartani a hazaiakat, de bú-
csúzóul még bevágtak két triplát. 
Arconic-Alba Fehérvár – Atom-
erőmű SE 105-76 (22-19, 20-19, 
35-20, 28-18).                                                                                                   
A klub új információkat tett köz-
zé sérült játékosainak állapotá-
ról. Eszerint egyre nagyobb az 
esély, hogy Eilingsfeld János a 
folyamatos kezelések mellett az 
idei szezonban már nem tud a 
csapat rendelkezésére állni. Gu-
lyás Milán bokája két műtét és 
megannyi kezelés után a terhe-
lések hatására továbbra is fel-
dagad, egyelőre nem alkalmas 
az edzéseken való részvételre. 
Duda Sanadze MRI-vizsgálaton 
vett részt, ahol megállapították, 
hogy a felépülése még hetekig el-
tarthat, ezért az ASE az átigazo-
lási időszak végéig nem regiszt-
rálta a játékost, aki hazautazott 
Grúziába.

-joko-

Fotó: Szép Zsóka/archív illusztráció

Fotó: Szép Zsóka/archív
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Szövetségi edző lett Bor Barna
Tavaly év végén kapta Bor Barna az Atom-
erőmű SE utánpótlásedzője a felkérést, 
hogy legyen az U23-as dzsúdóválogatott 
szövetségi edzője. A Paksi Hírnök arról 
kérdezte az i�úsági és junior, háromszo-
ros U23-as Európa-bajnokot, háromszo-
ros felnőtt Európa-bajnoki ezüstérmest, 
junior és felnőtt világbajnoki ezüstér-
mest, hogy mit takar a szövetségi edzői 
munka.

– Mi a feladatod szövetségi edzőként, mit 
kell tudni az érintett korosztályról?  
– A junior és a felnőtt korosztály közötti 
életkorú sportolókról, tulajdonképpen az 
U23-as női és fér� válogatottkeretekről van 
szó. Én állítom össze ennek a korosztály-
nak a válogatottjait, koordinálom, felügye-
lem a versenyeiket. Jelenleg a női és a fér-
� keret tizenöt fő körüli, plusz még azok, 
akik a junior korból már kinőttek, de még 
nem ütik meg ezt a szintet. Keddenként 
van válogatott keretedzés az i�, a junior, a 
felnőtt és az U23-as korosztálynak Buda-
pesten. Csütörtökönként régiós összetar-
tás van, vagy mi megyünk Bajára, vagy a 
bajaiak jönnek ide. Ezenkívül még vannak 
a válogatott edzőtáborok Nimburgban, Ta-
tán, valamint a világversenyek előtti fel-
készítő táborok, továbbá szőnyegedzőként 
támogatom a felnőttcsapatot is az edzése-
ken. Ennek a korosztálynak a fő versenyei 

a european openek, valamint az Európa-
kupák, ami az EO-nál egy kicsit gyengébb 
versenysorozat. Egyébként ezek a verse-
nyek is komolyak már, nagyon jó felhozó 
megméretések, amelyeken súlycsoporton-
ként 50-60 fő is tatamira lép.
– Milyennek ítéled meg az országos kere-
tedet?
– Van három-négy olyan versenyző, akik a 
nagy válogatott alappillérei lehetnek majd. 
Sáfrány Péter és Szegedi Dániel már letette 
a névjegyét, Kriza Anna, Sági Nikolett, Kel-
ler Rebeka, Kőszegi Rebeka is ígéretes, le-
het a jövőt rájuk építeni, sajnos utánuk van 
egy kis szünet.

– A te „gyerekeid” a 11–13 évesek, velük 
mi a helyzet?
– Mindenkitől függetlenül kezdtünk el ve-
lük foglalkozni Csoknyai Lászlóval a Pak-
si Bezerédj Általános Iskolában, és kemény 
munkával egy jó csapatot sikerült építe-
nünk. Jó a légkör, nagyon sokan szeretnek 
odajárni. Ebből jöttek ki magyar bajnokok, 
magyar bajnoki érmesek. Sajnos Laci már 
abbahagyta, nem edzősködik, de én me-
gyek tovább ezen az úton. Nagyon lelke-
sek, szeretnek edzeni, elfáradni. Nem baj 
az, ha keményebb az edzés, mert ez lett be-
léjük nevelve, és ők is látják és érzik azt, 
hogy ez működik, van eredménye. Szó-
val az új megbízatásom mellett megvan az 
utánpótláscsapatom. Amióta megnyílt az 
új dzsúdócsarnok, együtt edzünk Kanczler 
István és Braun Ákos tanítványaival. A be-
melegítéseket együtt tartjuk, majd amikor 
jön a szakmai rész, akkor szétválnak a cso-
portok. Ez azért jó és fontos, mert a gyere-
kek látják a komolyabb versenyzőket, Pupp 
Rékát, Gercsák Szabinát, Sipőcz Richárdot.
– Nem sok egy kicsit ennyi elfoglaltság?
– Ezek mellett a tevékenységek mellett még 
a Paksi II. Rákóczi Ferenc Általános Is-
kola 8/b osztályának az osztályfőnöke va-
gyok, valamint testnevelő tanár is heti 24 
órában. Nem kevés, de igyekszem minden-
hol helytállni.

Kovács József

Gercsák Szabina ötödik lett a női 70 kilogrammos súlycsoportban 
a cselgáncsozók taskenti grand slam-viadalán. Az Atomerőmű SE 
27 éves versenyzője az első fordulóban az indiai Takhellambam el-
len ipponnal győzött. Következett a kazah Tokareva, bő két perc 
alatt jutott túl rajta. A holland Margit De Voogd ellen is ipponnal 
győzve jutott elődöntőbe, ahol a későbbi ezüstérmes német Miri-
am Butkereittel szemben vazarival maradt alul. Szabina a bronz-
mérkőzésen a súlycsoport egyik sztárja, a világ- és Ázsia-bajnok 
Niizoe Szaki ellen lépett tatamira. A kategória egyik legjobbjának 
számító japán egy vazarival előnyt szerzett, ami után a magyar 
lány volt kezdeményezőbb, de Niizoe földre vitel után leszorítás-
sal megnyerte a mérkőzést. Gercsák Szabina végül az ötödik he-
lyet szerezte meg, jelenleg 1811 ponttal a 24. helyen áll a kvali�ká-
ciós rangsorban, ami már közvetlen indulást jelent a párizsi olim-
pián. Fotó: judoinfo.hu

Fotó: TelePaks/archív

PAKSI HALÁSZCSÁRDA
Kibővült halászcsárdánk – felújított panorámás terasszal – vál-

lalja rendezvények szervezését akár 150 főig.  
Családi ünnepségek, keresztelő,  ballagás, lakodalom, vállalati 

ünnepségek teljes lebonyolítását kitelepüléssel is.

Szakács- és felszolgálótanulók 
jelentkezését várjuk 
gyakorlati képzésre.
Telefon: 06-75/311-272, 06-30/936-0696
Email: paksihalasz@t-online.hu
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 

☺

Megfejtésével TelePaks aján-
dékcsomagot nyerhet.

A keresztrejtvény a Paksi Városi Múzeum 
programsorozatának nevét rejti. A  meg-
fejtéseket március 15-ig várjuk a 7030 
Paks, Dózsa György út 51–53. címre, vagy 
emailben a paksihirnok@gmail.com-ra. 
A név mellé telefonszámot is kérünk. Elő-
ző játékunk nyertese: Bándi Tímea

Fotó: Szép Zsóka/archív
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